
PROTOKÓŁ nr XXI/2020 
sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 29 kwietnia 2020 r. w godzinach 1500 -  1920 
w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26 

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1 
oraz zdalnie za pomocą środków porozumiewania się na odległość.

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec -  Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.

Radni obecni w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26 Urzędu Miejskiego w Suwałkach 
przy ul. Mickiewicza 1

1. Bogdan Bezdziecki
2. Sylwester Cimochowski
3. Tadeusz Czerwiecki
4. Zbigniew Roman De-Mezer
5. Anna Maria Gawlińska
6. Krystyna Gwiazdowska
7. Jacek Juszkiewicz
8. Mariola Brygida Karpińska
9. Kamil Klimek
10. Karol Komeluk
11. Stanisław Kulikowski
12. Jarosław Józef Kowalewski
13. Kamil Lauryn
14. Jacek Niedźwiedzki
15. Adam Ołowniuk
16. Wojciech Pająk
17. Zdzisław Przełomiec
18. Jacek Roszkowski.
19. Anna Ruszewska
20. Sławomir Sieczkowski
21. Jarosław Schabieński
22. Andrzej Turowski
23. Marek Lech Zborowski-Weychman

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. Obecność radnych uczestniczących 
w sesji potwierdził prowadzący obrady.

W obradach uczestniczyli:

Prezydent Miasta Suwałk, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 
Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, sołtysi, prezesi i dyrektorzy niektórych 
jednostek organizacyjnych.
Listy obecności stanowią załączniki nr 2 -  5 do protokołu.



Ad pkt. 1
Otwarcie obrad.

Zdzisław Przełomiec otworzył XXI sesję Rady Miejskiej w Suwałkach, po czym powitał 
przybyłych na obrady: Czesława Renkiewicza -  Prezydenta Miasta Suwałk, Ewę Beatę Sidorek -  
Zastępcę Prezydenta Miasta, Łukasza Kurzynę -  Zastępcę Prezydenta Miasta, przedstawicieli 
instytucji rządowych i powiatowych, służby mundurowe, dyrektorów, kierowników i prezesów 
miejskich jednostek organizacyjnych, radców prawnych, naczelników i kierowników wydziałów 
Urzędu Miejskiego. Powitał internautów i radnych Rady Miejskiej w Suwałkach.
Stwierdził, że na 23 radnych ustawowego składu Rady w obradach wzięło udział 
23 radnych, w związku z powyższym istniało wymagane ąuorum do podejmowania 
prawomocnych uchwał.
Dodatkowo przedstawił informacje dotyczące planowanego przebiegu sesji. Przypomniał, że wraz 
z materiałami sesyjnymi, radni otrzymali imienne karty do głosowania do projektów uchwał. 
Poprosił o ich wypełnienie.

Ad pkt. 2
Przyjęcie wniosków do porządku obrad.

Zdzisław Przełomiec przypomniał, że porządek obrad radni otrzymali wraz z materiałami 
i zawiadomieniem o zwołaniu sesji. Przewodniczący zapytał o wnioski do porządku obrad.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk zgłosił wniosek o zdjęcie z porządku obrad punktu 
w brzmieniu „Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie połączenia Poradni Psychologiczno -  
Pedagogicznej w Suwałkach i Suwalskiego Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli w Suwałkach 
w zespół placówek”.
Radni jednogłośnie (22 głosy ZA, jeden radny nie głosował) przyjęli wniosek o zmianę 
w porządku obrad.
Imienny wykaz glosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu.

Radni nie zgłosili uwag i wniosków, wobec czego przyjęto następujący porządek obrad:
1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad.

3. Przyjęcie protokołu nr XX/2020 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 
18 marca 2020 roku.

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej 
w Suwałkach od dnia 18 marca 2020 roku.

5. Informacja o dotacjach udzielonych w 2019 roku na prace konserwatorskie, restauratorskie 
i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących się na terenie Miasta 
Suwałki.

6. Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2019 dla gminy / powiatu Miasta Suwałki.

7. Informacja z realizacji programu „Suwalska Karta Mieszkańca”.

8. Roczne sprawozdanie z działalności Komendanta Miejskiego Policji w Suwałkach oraz 
informacja o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie powiatu suwalskiego 
i mieście Suwałki za 2019 rok.



9. Informacja Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach o stanie 
bezpieczeństwa miasta Suwałki i Powiatu Suwalskiego w zakresie ochrony przeciwpożarowej 
w 2019 roku.

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia informacji Komendanta Miejskiego 
Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach oraz oceny stanu bezpieczeństwa 
przeciwpożarowego i zabezpieczenia przeciwpowodziowego Miasta Suwałki w 2019 r.

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia sezonu kąpielowego oraz wykazu 
kąpielisk na terenie Miasta Suwałki na rok 2020.

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia zadań Miasta Suwałki realizowanych 
w roku 2020 ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych.

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia regulaminu otwartego konkursu ofert 
na realizację zadania publicznego z zakresu wychowania przedszkolnego oraz określenia 
kryteriów wyboru najkorzystniejszych ofert.

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wystąpienia z wnioskiem o zezwolenie na 
utworzenie oddziałów międzynarodowych w I Liceum Ogólnokształcącym z Oddziałami 
Dwujęzycznymi im. Marii Konopnickiej w Suwałkach.

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie realizacji Programu 
wspierania rozwoju uczniów zdolnych „Zdolny Suwalczanin”.

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie likwidacji V Liceum Ogólnokształcącego 
w Suwałkach wchodzącego w skład Zespołu Szkół Technicznych w Suwałkach.

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia z podatku od nieruchomości 
wskazanych grup przedsiębiorców w związku z ponoszeniem negatywnych konsekwencji 
ekonomicznych z powodu COVID-19.

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia uchwały w sprawie wprowadzenia oraz 
określenia wysokości stawki opłaty prolongacyjnej.

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przeprowadzenia 
konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk dotyczących zniesienia sołectw.

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji Zofii N.

21. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji Inicjatorów Akcji 
„Nie dla nowego projektu herbu Suwałk'’.

22. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2020 rok.

23. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta 
Suwałki na lata 2020-2040.

24. Wnioski i oświadczenia radnych.

25. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.

Ad pkt. 3
Przyjęcie protokołu nr XX/2020 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 18 marca 2020 
roku.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że zgodnie z § 46 Statutu Miasta Suwałk protokół obrad 
z XVIII sesji został sporządzony i wyłożony do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. 
Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do protokołu nie później niż w dniu roboczym 
poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu



17 marca 2020 r. Uwagę do projektu protokołu zgłosiła radna Anna Maria Gawlińska. Poprawka 
polegała na sprostowaniu zapisu imienia i nazwiska radnej Anny Marii Gawlińskiej -  pierwotnie 
błędnie zapisano Anna Maria Karpińska.

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili więcej poprawek 
i uzupełnień, wobec powyższego protokół nr XX/2020 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach został 
przyjęty.

Ad pkt. 4
Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej 
w Suwałkach od dnia 18 marca 2020 roku.
Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że powyższą informację radni otrzymali w materiałach 
sesyjnych. Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie.

Anna Gawlińska poprosiła o informację w kwestii osób przebywających na kwarantannie. 
Przytoczyła zapis, że Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej w Suwałkach odbiera odpady 
komunalne od osób przebywających na kwarantannie zgodnie z obowiązującymi wytycznymi 
i opracowano szczegółową instrukcję kierowania na kwarantannę - instrukcję dla osoby 
skierowanej. Zapytała, w jaki sposób osoby kierowane na kwarantannę są o tym informowane.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk poinformował, że wytyczne Inspektora Sanitarnego, 
które zostały do nas skierowane, zostały przez nas zastosowane w stosunku do miejsc zbiorowej 
kwarantanny, w naszym przypadku w budynku przy ulicy Szkolnej. Była, również zastosowana 
procedura odbioru odpadów od jednej osoby przebywającej w kwarantannie domowej, z pozytywnym 
wynikiem testu.

Anna Gawlińska poprosiła o upewnienie, że przedmiotowe procedury dotyczą miejsc zbiorowej 
kwarantanny.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk poinformował, że odpady od osób odbywających 
kwarantannę w miejscu zamieszkanie, zgodnie z wytycznymi, traktuje się jako odpady komunalne.

Więcej uwag i pytań nie wniesiono.

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu 
uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 18 marca 2020 roku, została przyjęta.

Ad pkt. 5
Informacja o dotacjach udzielonych w 2019 roku na prace konserwatorskie, restauratorskie 
i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących się na terenie 
Miasta Suwałki.
Informacja stanowi załącznik nr 8 do protokołu.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że przedmiotowa informacja była przedmiotem posiedzenia 
Komisji Kultury, Sportu i Turystyki w dniu 20 kwietnia br., Komisji Strategii i Rozwoju



Gospodarczego w dniu 22 kwietnia br., Komisji Finansowo -  Budżetowej w dniu

23 kwietnia br.
Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.
Uwag i pytań nie wniesiono.
Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Informacja o dotacjach udzielonych w 2019 roku na prace 
konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, 
znajdujących się na terenie Miasta Suwałki, została przyjęta.

Ad pkt. 6
Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2019 dla gminy / powiatu Miasta Suwałki.
Informacja stanowi załącznik nr 9 do protokołu.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że przedmiotowa informacja była przedmiotem posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 21 kwietnia br.
Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.

Anna Gawlińska zapytała o rekomendację do tej oceny zasobów- pkt. 7 Propagowanie idei 
rodzicielstwa zastępczego na rzecz zwiększania liczby zawodowych i niezawodowych rodzin 
zastępczych oraz rodzinnych domów dziecka. Czy jest na to jakiś pomysł i inicjatywa 
rekomendacji.

Leszek Lewoc odpowiedział, że rodziny zastępcze są oczkiem w głowie MOPRu. Złożono projekt 
do ministerstwa Miłość w zastępstwie i czekamy na jego rozstrzygnięcie. Dodał, że często 
występujemy w mediach propagując rodzicielstwo zastępcze ale niestety brakuje rodzin 
zastępczych. Jest 181 dzieci a rodzin zastępczych 115. Problem ten występuje w całej Polsce.

Sławomir Sieczkowski stwierdził, że dyrektor L. Lewoc nie przebił się z hasłem Zostań rodzicem 
zastępczym. Nie wiele osób kojarzy te konferencje i zdaniem radnego należy bardziej dotrzeć do 
ludzi wzmacniając przekaz, ponieważ to opłaca się dla Miasta, dzieci są w lepszych warunkach, 
jest lepszy efekt wychowawczy. Opieka w rodzinach jest tańsza i bardziej efektywna niż 
w instytucjonalnych domach opieki.

Leszek Lewoc odpowiedział, że przekazał radnemu obszerne materiały w tym temacie i nie 
zgadza się z opinią wygłoszoną przez radnego. Piecza zastępcza jest traktowana priorytetowo 
w MOPR, a realizujący to pracownicy nagradzani medalami. Dyrektor zadeklarował, że postara 
się w tej sprawie zrobić jeszcze więcej.

Sławomir Sieczkowski podziękował za przedstawione materiały prosząc jednocześnie o większy 
przekaz dla społeczeństwa aby ten problem skutecznie rozwiązać i promować sprawę wśród 
mieszkańców.

Więcej uwag i pytań nie wniesiono.

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2019 dla gminy / 
powiatu Miasta Suwałki, została przyjęta.



Ad pkt. 7
Informacja z realizacji programu „Suwalska Karta Mieszkańca”.
Informacja stanowi załącznik nr 10 do protokołu.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że przedmiotowa informacja była przedmiotem posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 21 kwietnia br. oraz Komisji Finansowo- 
Budżetowej w dniu 23 kwietnia br. Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego 
materiału.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że powyższą informację radni otrzymali w materiałach 
sesyjnych. Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie.

Uwag i pytań nie wniesiono.

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Informacja z realizacji programu „Suwalska Karta 
Mieszkańca”, została przyjęta.

Ad pkt. 8
Roczne sprawozdanie z działalności Komendanta Miejskiego Policji w Suwałkach oraz 
informacja o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie powiatu suwalskiego 
i mieście Suwałki za 2019 rok.
Sprawozdanie stanowi załącznik nr 11 do protokołu.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że przedmiotowe sprawozdanie było przedmiotem 
posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 21 kwietnia br.
Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że przedmiotowe sprawozdanie radni otrzymali 
w materiałach sesyjnych. Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie.

Bartosz Lorenc udzielił informacji dodatkowych do sprawozdania dotyczących przestępstw, ich 
dynamiki i wykrywalności oraz sposobu jego interpretacji. Potwierdził wzrost zaufania 
społecznego dla Policji.

Anna Gawlińska zapytała o dane z 2020 r., w sytuacji ostatnich podpaleń samochodów w naszym 
mieście oraz podpaleniami traw. Czy mieszkańcy mogą czuć się bezpieczni?

Bartosz Lorenc odpowiedział, że ostatnie zdarzenia są poddane czynnościom wyjaśniającym. 
Zwrócił się z apelem do radnych o promowanie wśród mieszkańców Krajowej Mapy Zagrożeń 
Bezpieczeństwa gdzie zupełnie anonimowo można zgłosić wiele spraw jak np. wypalanie traw 
przez działkowiczów czy rolników. Zaapelował o jak najszybsze zgłaszanie spraw, najlepiej w 
formie telefonicznej, ponieważ zgłoszenia pisemne z kilkudniowym opóźnieniem mogą nie 
przynieść właściwego efektu wykrywczego.



Jarosław Kowalewski zapytał o ocenę ostatnich decyzji Ratusza o wyłączeniu części oświetlenia 
ulicznego. Czy inwestycje ze środków rządowych przyczyniły się do dobrych wyników policji. 
Czy widać jeszcze jakieś pole gdzie Miasto Suwałki mogłyby wesprzeć suwalską jednostkę 
policji.

Bartosz Lorenc odpowiedział, że bardziej właściwym pod względem bezpieczeństwa byłoby 
częściowe wyłączanie oświetlenia w godzinach 1:00 lub 2:00. Obecnie jest to 23:00. Ze statystyk 
wynika, że większość zdarzeń kryminalnych ma miejsce od zmierzchu do godzin 1:00 lub 2:00. 
Przypomniał, że do właściwego działania monitoringu miejskiego jest konieczna właściwe 
oświetlenie terenu. W temacie współpracy z samorządem, skierował apel rozwoju miejskiego 
monitoringu motywując to jego działaniem prewencyjnym. Stwierdził, że w miejscach braku 
monitoringi lub jego słabej jakości, częściej dochodzi do niebezpiecznych zdarzeń. Podziękował
0 wsparcie finansowe udzielone przez Prezydenta Miasta za zgodą Rady Miejskiej w związku 
z COVID-19. Program modernizacji policji został dobrze wykorzystany. Podziękowania należą 
się Panu Jarosławowi Zielińskiemu byłemu Wiceministrowi Spraw Wewnętrznych
1 Administracji, który znacząco przyczynił się do wzmocnienia policji.

Jacek Niedźwiedzki zapytał o możliwość przedstawienia statystyki zdarzeń związanych 
z miejscami gdzie zostały wyłączone latarnie oświetlenia miejskiego.

Bartosz Lorenz odpowiedział, że nie ma tak szczegółowej statystyki. Można takiej oceny 
dokonać po porównaniu mapy wyłączenia latarni z Ratusza z mapą zdarzeń policji.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk, odnosząc się do wypowiedzi przedmówców, 
stwierdził, że wyłączono część oświetlenia ulicznego na terenach gdzie praktycznie nikt nie 
zamieszkuje. Są to pozamiejskie ulice gdzie latarnie oświetlały jedynie drogę, a nie zabudowania. 
Powodem wyłączenia części latami oświetlenia ulicznego jest powód ekonomiczny -  
oszczędnościowy. Jeśli po dokonaniu głębszej analizy zajdzie potrzeba przywrócenia oświetlenia 
w konkretnym miejscu to tak zostanie uczynione. Dodał, że jest możliwość porównania terenów 
z wyłączonymi latarniami do zgłoszeń w Krajowej Mapie Zagrożeń. W kwestii rozbudowy 
monitoringu, Prezydent opisał historię powstania oraz dane techniczno -  osobowe funkcjonowania 
sieci. Poinformował, że przekazano policji 50 tyś. zł na zadania związane z przeciwdziałaniu 
COVID-19. Dodał, że imprezy masowe są odwołane, po godz. 23:00 jest zakaz sprzedaży alkoholu, 
a w związku z tym nie dostrzega wzrostu przestępczości. W chwili obecnej brakuje programów, 
z których można byłoby sfinansować rozbudowę sieci monitoringu. W ostatnim czasie poprawiono 
funkcjonowanie sieci monitoringu poprzez wymianę sieci przesyłowej.

Więcej uwag i pytań nie wniesiono.

Zdzisław Przełomiec podziękował Komendantowi za sprawozdanie, stwierdził, że Roczne 
sprawozdanie z działalności Komendanta Miejskiego Policji w Suwałkach oraz informacja 
o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie powiatu suwalskiego i mieście Suwałki 
za 2019 rok, zostało przyjęte.



Ad pkt. 9
Informacja Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach o stanie 
bezpieczeństwa miasta Suwałki i Powiatu Suwalskiego w zakresie ochrony 
przeciwpożarowej w 2019 roku.
Informacja stanowi załącznik nr 12 do protokołu.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że przedmiotowa informacja była przedmiotem posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 21 kwietnia br.
Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że przedmiotową informację radni otrzymali w materiałach 
sesyjnych. Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie.

Jarosław Kowalewski stwierdził, że gro zadań w ubiegłym roku było realizowanych w północnej 
części miasta. Nowa jednostka na Osiedlu Północ przyczynia się do wzmocnienia bezpieczeństwa. 
Czy rzeczywiście nowa jednostka przyczyniła się do poprawy bezpieczeństwa?

Arkadiusz Obuchowski odpowiedział, że głównym celem była rozbudowa istniejącej jednostki 
ratowniczo -  gaśniczej. Osiągnięto efekt wzmocnienia bezpieczeństwa północnej części miasta 
poprzez szybszy dojazd i szybsze interwencje. Dodatkowo wzmocniono zasoby ludzkie o 9 
etatów, wymieniono pojazdy. Dodał, że w obecnej sytuacji epidemiologicznej, dwie jednostki 
w mieście dają pewność funkcjonowania w przypadku wyłączenia jednej na czas kwarantanny.

Więcej uwag i pytań nie wniesiono.

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Informacja Komendanta Miejskiego Państwowej Straży 
Pożarnej w Suwałkach o stanie bezpieczeństwa miasta Suwałki i Powiatu Suwalskiego w zakresie 
ochrony przeciwpożarowej w 2019 roku, została przyjęta.

Ad pkt. 10
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia informacji Komendanta Miejskiego 
Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach oraz oceny stanu bezpieczeństwa 
przeciwpożarowego i zabezpieczenia przeciwpowodziowego Miasta Suwałki w 2019 r.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały 
-  załącznik nr 13 do protokołu.

Kamil Lauryn -  Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił opinię 
Komisji -  załącznik nr 14 do protokołu.

Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.



Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 15 do protokołu.
Imienne karty do glosowania stanowią załącznik nr 16 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/270/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie rozpatrzenia informacji Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej 
w Suwałkach oraz oceny stanu bezpieczeństwa przeciwpożarowego i zabezpieczenia 

przeciwpowodziowego Miasta Suwałki w 2019 r.

-  stanowi załącznik nr 17 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 11
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia sezonu kąpielowego oraz wykazu 
kąpielisk na terenie Miasta Suwałki na rok 2020.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały 
-  załącznik nr 18 do protokołu.

Kamil Lauryn -  Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił opinię 
Komisji -  załącznik nr 19 do protokołu.

Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 20 do protokołu.
Imienne karty do glosowania stanowią załącznik nr 21 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/271/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie określenia sezonu kąpielowego oraz wykazu kąpielisk na terenie
Miasta Suwałki na rok 2020

-  stanowi załącznik nr 22 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.



Ad pkt. 12
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia zadań Miasta Suwałki realizowanych
w roku 2020 ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały
-  załącznik nr 23 do protokołu.
Kamil Lauryn -  Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił opinię 
Komisji -  załącznik nr 24 do protokołu.

Andrzej Turowski -  przewodniczący Komisji Finansowo - Budżetowej przedstawił opinię 
Komisji -  załącznik nr 25 do protokołu.
Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowa załącznik nr 26 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowic\ załącznik nr 27 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/272/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie określenia zadań Miasta Suwałki realizowanych w roku 2020 ze środków 
Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

Miasta Suwałki na rok 2020

-  stanowi załącznik nr 28 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 13
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia regulaminu otwartego konkursu ofert 
na realizację zadania publicznego z zakresu wychowania przedszkolnego oraz określenia 
kryteriów wyboru najkorzystniejszych ofert.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały
-  załącznik nr 29 do protokołu.

Anna Ruszewska -  Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji
-  załącznik nr 30 do protokołu.

Andrzej Turowski -  przewodniczący Komisji Finansowo - Budżetowej przedstawił opinię 
Komisji -  załącznik nr 31 do protokołu.



Mariola Karpińska zapytała czy Miasto Suwałki w związku z opieką przedszkolną zwiększyło ilość 
miejsc w przedszkolach publicznych w stosunku do lat ubiegłych skoro aż 800 dzieci jest 
w przedszkolach niepublicznych. Jeśli zwiększono to o ile, a jeśli nie to poprosiła o podanie powodu 
takiego działania i dlaczego dla Miasta nie było to priorytetem. Czy taka jest polityka prorodzinna 
w mieście gdzie tak wiele jest młodych małżeństw, buduje się wiele mieszkań i osiedla się wiele 
młodych ludzi. Dodała, że radni PiS popierają inicjatywę przedsiębiorczości lokalnej i poprą tą 
uchwałę.
Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk stwierdził, że dzięki ofercie przedszkoli 
niepublicznych mamy zróżnicowaną ofertę dla mieszkańców. Dodał, że demografia nie napawa 
optymizmem przypominając, że w zeszłym roku urodziło się w Suwałkach mniej dzieci. Pomimo 
tego, że miasto ładnie się rozwija to nie przybywa nam mieszkańców. Zakwestionował skuteczność 
demograficzną programu 500+. Zdaniem Prezydenta program jedynie zmniejszył skalę ubóstwa. 
Dzieci przyjęte do przedszkoli niepublicznych objęte są takimi samymi zasadami jak dzieci 
w przedszkolach publicznych czyli bez ponoszenia opłat. Miejskie przedszkola mają dobrą opinię ale 
nie należy odbierać możliwości działalności niepublicznych przedszkoli.

Jarosław Schabieński stwierdził, że przede wszystkim należy brać pod uwagę jakość opieki 
przedszkolnej i wymagania dzieci, szczególnie odpowiednią przestrzeń. Powszechnie wiadomo, że 
najlepiej wypełniają to przedszkola specjalnie zaprojektowane i wybudowane na potrzeby takiej 
działalności.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk dodał, że w konkursie są przyjęte odpowiednie 
kryteria aby zabezpieczyć dzieciom właściwą opiekę. Zabezpieczenie dodatkowych 800 miejsc 
w publicznych przedszkolach pociągnęło by za sobą ogromne koszty finansowe. Dzieci rodzi się co 
raz mniej i należy patrzeć w przyszłość perspektywicznie.

Jarosław Kowalewski zapytał, czy możemy podać przybliżone dane /podejrzenia dotyczące dzieci 
w suwalskich przedszkolach zamieszkujących poza miastem, które dostały się do przedszkoli 
publicznych odbierając miejsca mieszkańcom Suwałk.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk odpowiedział, że chcemy uszczelnić system. Mamy 
56 przypadków dzieci, na które pobierane jest świadczenie 500+ w innych gminach. Wskaźnik 
uprzedszkolnienia przekracza 100%. System wymaga uszczelnienia.

Sylwester Cimochowski poparł zdanie Prezydenta, stwierdzając, że nie ma problemu z dostaniem się 
do przedszkola. To warunki lokalizacyjne decydują głównie o wyborze przedszkola.

Marek Zborowski -  Weychman stwierdził, że w pierwszej kolejności należy przyjmować dzieci 
z terenu miasta. W przypadku Suwalskiej Karty Mieszkańca, jeden rodzic ją posiadający uzyskuje 
w naborze 30 pkt. Zaś oboje rodziców posiadający SKM uzyskują 60 pkt. Należy poważnie zastanowić 
się nad weryfikacją faktycznego zamieszkania dzieci na terenie miasta.

Adam Ołowniuk zapytał, dlaczego ograniczono dostęp do przedszkola w Specjalnym Ośrodku 
Szkolno- Wychowawczym w Suwałkach zmniejszając przez lata ilość grup przedszkolnych, w 2020 
pozostawiając 6 oddziałów. Noe rozumie tego działania ponieważ zgłoszeń dzieci jest więcej niż



miejsc. Potencjał Ośrodka nie jest do końca wykorzystywany. Docierają informacje o utworzenia
w przyszłości nowej jednostki organizacyjnej.

Sławomir Sieczkowski stwierdził, że jako organ stanowiący nie mamy tutaj pola do manewru. Należy 
tą uchwałę podjąć. Jednostki niepubliczne działają dobrze i są tańsze dla Miasta. Przedsiębiorczość 
również jest dla miasta bardzo ważna. Uszczelnienie systemu jest konieczne.
Anna Ruszewska podkreśliła, że nie ma co na siłę generować miejsca w przedszkolach publicznych. 
Jakość w przedszkolach niepublicznych musi być wysoka bo te przedszkola konkurują ze sobą. Te 
placówki generują miejsca pracy i są wskazane na rynku.

Jarosław Schabieński dodał, że nie kwestionuje poziomu usług w przedszkolach niepublicznych, 
a jedynie zwraca uwagę na infrastrukturę techniczną, przestrzeń w jakiej odbywa się opieka 
przedszkolna. Radny stwierdził, że albo zabezpieczamy miejsca albo zabezpieczamy miejsca 
i warunki. Przypomniał, wypowiedź Prezydenta o liczbie osób do weryfikacji 53 dzieci. 800 osób to 
jest liczba przeciętnego przedszkola.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk poprosił radnego Adama Ołowniuka aby spotkał się 
z Panią Ewą Sidorek celem udzielenia odpowiedzi w sprawie Ośrodka Szkolno- Wychowawczego 
w Suwałkach.

Więcej głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowa załącznik nr 32 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowią załącznik nr 33 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/273/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie określenia regulaminu otwartego konkursu ofert na realizację zadania 
publicznego z zakresu wychowania przedszkolnego oraz określenia kryteriów

wyboru najkorzystniejszych ofert

-  stanowi załącznik nr 34 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 14
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wystąpienia z wnioskiem o zezwolenie na 
utworzenie oddziałów międzynarodowych w I Liceum Ogólnokształcącym z Oddziałami 
Dwujęzycznymi im. Marii Konopnickiej w Suwałkach.



Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały
-  załącznik nr 35 do protokołu.

Anna Ruszewska -  Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji
-  załącznik nr 36 do protokołu.

Andrzej Turowski -  przewodniczący Komisji Finansowo - Budżetowej przedstawił opinię 
Komisji -  załącznik nr 37 do protokołu.

Dorota Jabłońska przybliżyła historię procesu. Podziękowała za zaangażowanie Rady i Prezydenta 
Miasta. Dodała, że jest to prestiż dla miasta i szansa dla uczniów.

Jarosław Kowalewski podziękował dla Doroty Jabłońskiej za wkład pracy w ten proces oraz zachęcił 
do podejmowania kolejnych inicjatyw w dziedzinie oświaty.

Więcej głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowa załącznik nr 38 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowią załącznik nr 39 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/274/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie wystąpienia z wnioskiem o zezwolenie na utworzenie oddziałów 
międzynarodowych w I Liceum Ogólnokształcącym z Oddziałami Dwujęzycznymi

im. Marii Konopnickiej w Suwałkach

-  stanowi załącznik nr 40 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 15
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie realizacji Programu 
wspierania rozwoju uczniów zdolnych „Zdolny Suwalczanin”.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały
-  załącznik nr 41 do protokołu.

Anna Ruszewska -  Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji
-  załącznik nr 42 do protokołu.



Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowią załącznik nr 45 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/275/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

zmiany uchwały w sprawie realizacji Programu wspierania rozwoju uczniów zdolnych
„Zdolny Suwalczanin”

-  stanowi załącznik nr 46 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 16
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie likwidacji V Liceum Ogólnokształcącego 
w Suwałkach wchodzącego w skład Zespołu Szkół Technicznych w Suwałkach.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały
-  załącznik nr 47 do protokołu.

Anna Ruszewska -  Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię Komisji
-  załącznik nr 48  do protokołu.

Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowią załącznik nr 50 do protokołu.

Andrzej Turowski -  przewodniczący Komisji Finansowo - Budżetowej przedstawił opinię
Komisji -  załącznik nr 43 do protokołu.



W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/276/2020

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie likwidacji V Liceum Ogólnokształcącego w Suwałkach wchodzącego w skład
Zespołu Szkół Technicznych w Suwałkach

-  stanowi załącznik nr 51 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 17
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia z podatku od nieruchomości wskazanych 
grup przedsiębiorców w związku z ponoszeniem negatywnych konsekwencji ekonomicznych 
z powodu COVID-19.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały wraz 
z autopoprawką -  załącznik nr 52 do protokołu.

Tadeusz Czerwiecki -  Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego przedstawił 
opinię Komisji -  załącznik nr 53 do protokołu.

Andrzej Turowski -  przewodniczący Komisji Finansowo - Budżetowej przedstawił opinię 
Komisji -  załącznik nr 54 do protokołu.

Sławomir Sieczkowski podziękował za zgłoszoną autopoprawkę, którą radny zgłosił na Komisji. 
Radny żałuje, że na dzisiejszej sesji nie procedujemy uchwały o przesunięciu terminu płatności 
podatku do 30 września br. Dzisiejsza uchwała jest bardzo potrzebna, chociaż należy wspierać 
przedsiębiorców w większym zakresie. Należy chronić miejsca pracy.

Bogdan Bezdziecki poruszył temat ułatwień dla przedsiębiorców w kwestiach proceduralnych. 
Zapytał czy w tej sprawie udało się wypracować dobre rozwiązanie.

Jacek Juszkiewicz stwierdził, że katalog wskazany w uchwale nie wyczerpuje wsparcia dla 
przedsiębiorców. Nie zauważył wśród odbiorców wsparcia niepublicznych przedszkoli. Warto by 
zastanowić się z rozszerzeniem katalogu odbiorców wsparcia.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk nawiązał do dyskusji na Komisji Finansowo- 
Budżetowej skąd wypłynęła autopoprawka. Przesunięcie terminu płatności podatku pozostawia w 
swojej decyzji. Uchwała tworzyłaby ramy a należy działać dostosowując się do sytuacji. W kwestii 
ułatwień proceduralnych, w przypadku stwierdzenia błędów we wnioskach, aby przyśpieszyć 
procedurę, kontaktujemy się z przedsiębiorcami telefonicznie. Przedszkola niepubliczne otrzymują 
wsparcie na działalność w wysokości 75% dotacji bez względu na otwarcie. Nie stwierdzono 
wniosków z przedszkoli niepublicznych o dodatkowe wsparcie. Salony tatuażu i fitness są w punkcie 
8 uchwały. Zostały objęte również hotele.

Więcej głosów w dyskusji nie stwierdzono.



Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 55 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowią załącznik nr 56 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została z autopoprawką
Uchwała nr XXI/277/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie zwolnienia z podatku od nieruchomości wskazanych grup przedsiębiorców 
w związku z ponoszeniem negatywnych konsekwencji ekonomicznych z powodu COVID-19

-  stanowi załącznik nr 57 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił informację z realizacji wsparcia 
samorządu dla miejscowych przedsiębiorców. Informacja Powiatowego Urzędu Pracy. Do 28 
kwietnia br. wpłynęły 282 wnioski na kwotę około 4 min. 900 tyś. zł. Dotychczas udzielono wsparcia 
na kwotę 776591 zł. Wnioski o ulgi w podatkach i opłatach -  58 wniosków, ulg w czynszu z zasobów 
OSiR w Suwałkach -  24 wnioski, odroczenie terminu płatności na dostarczoną wodę i odprowadzone 
ścieki -  10 wniosków, najem lokali użytkowych w ZBM TBS -  64 wnioski, czynsz i dzierżawa na 
Targowisku Miejskim przy ulicy Sejneńskiej -118  wniosków, płatność za dostarczoną energię cieplną 
PEC -  8 wniosków. Wnioski o ulgi w podatkach i opłatach to głównie wnioski o umorzenie podatku 
od nieruchomości -  27 wniosków z czego 17 rozpatrzono jako bezprzedmiotowe w związku z brakiem 
zaległości podatkowych, a tylko taki stan pozwala podjąć decyzję o umorzeniu. W 7 przypadkach 
wezwano podatników do uzupełnienia wniosków, z jest to pomoc de minimis. 4 wnioski rozpatrzono 
niestety negatywnie. Jedna należność podatkowa została umorzona. W rozmowach z przedsiębiorcami 
sugerowana jest forma pomocy oraz możliwości Miasta. Jeden wniosek odrzucono ponieważ podmiot 
nie był płatnikiem podatku od nieruchomości. Jeden wniosek przesłano emailem, odesłano informację, 
że powinien być przesłany w formie papierowej lub ePUŁAP. O odroczenie terminu płatności złożono 
15 wniosków z czego 7 wymaga uzupełnienia, 5 wniosków rozpatrzono pozytywnie. Ze zwolnienia 
od podatku chce skorzystać 12 podatników, jeden wniosek trafił do Biura Rady Miejskiej i był 
opiniowany przez Komisję Finansowo- Budżetową, a dotyczył CH Płaza. W przypadku pozostałych 
11 wniosków poinformowano podatników o przysługujących im ulgach. Na złożone 58 wnioski, po 
dzisiejszej uchwale Rady Miejskiej, 10 podatników już z nich skorzysta. Łącznie w zakresie podatku 
od nieruchomości udzielono ulg na kwotę 468337 zł. W sprawie ulg w opłacie za gospodarowanie 
odpadami złożono 4 wnioski w formie email, poinformowano wnioskodawców o konieczności 
przesłania wniosków w formie papierowej lub ePUŁAP. Z wniosków o umorzenie opłat za 
użytkowanie wieczyste jeden wniosek dotyczy mienia komunalnego i został rozpatrzony negatywnie, 
jeden wniosek jest na znaczną kwotę 23 tyś. zł. dotyczył gruntów stanowiących własność Skarbu 
Państwa, wystąpiono do Wojewody Podlaskiego o pozytywne zaopiniowanie tego wniosku. Spółka 
PGK udzieliła zwolnień z opłat na wszystkie złożone wnioski na Targowisku Miejskim przy ul. 
Sejneńskiej na kwotę 14516 zł. ZBM TBS za najem lokali użytkowych w 39 wnioskach odroczył 
termin płatności czynszów, 2 wnioski o zwolnienie z czynszu i 3 obejmujące zwolnienie z czynszu. 
Kwota zwolnień 56213 zł. Pozostałe wnioski są w trakcie rozpatrywania. OSiR chce zwolnić



najemców z czynszu w 50% lub całości. PWiK 10 wniosków o odroczenie terminu płatności na kwotę 
łączną 73 tyś. zł. udzielił. Odsetki nie będą naliczane. PEC 2 wnioski o rozłożenie płatności na raty, 6 
odroczenia terminu płatności załatwił pozytywnie na kwotę 164525 zł. Oczekiwania we wszystkich 
wnioskach to kwota około 5 min. zł. a udzieliliśmy pomocy na kwotę 776 tyś. zł. Kwota pomocy 
będzie rosła. W Powiatowym Urzędzie Pracy było zarejestrowanych prawie 2500 osób bezrobotnych, 
od stycznia br. liczba bezrobotnych wzrosła o 247 osób. Niestety zapowiedziane są zwolnienia 
grupowe stąd liczba ta się może zwiększyć. Prezydent przedstawił dane z PUP z realizacji tarczy 
antykiyzysowej. Zadeklarował, że w przypadku zainteresowania ze strony radnych Rady Miejskiej 
głębszą analizą, na najbliższej sesji taka zostanie przedstawiona.

Ad pkt. 18
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia uchwały w sprawie wprowadzenia oraz 
określenia wysokości stawki opłaty prolongacyjnej.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały
-  załącznik nr 58 do protokołu.

Andrzej Turowski -  przewodniczący Komisji Finansowo - Budżetowej przedstawił opinię 
Komisji -  załącznik nr 59 do protokołu.

Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz glosowania stanowi załącznik nr 60 do protokołu.
Imienne karty do glosow>ania stanowią załącznik nr 61 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/278/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie uchylenia uchwały w sprawie wprowadzenia oraz określenia wysokości stawki
opłaty prolongacyjnej

-  stanowi załącznik nr 62 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 19
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przeprowadzenia 
konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk dotyczących zniesienia sołectw.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały
-  załącznik nr 63 do protokołu.



Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowią załącznik nr 66 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/279/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r.

w sprawie zmiany uchwały w sprawie przeprowadzenia konsultacji społecznych 
z mieszkańcami Miasta Suwałk dotyczących zniesienia sołectw

-  stanowi załącznik nr 67 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 20
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji Zofii N.

Kamil Klimek -  Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię Komisji 
-  załącznik nr 68 do protokołu.

Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowa załącznik nr 69 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowią załącznik nr 70 do protokołu.

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” - 23 radnych) przyjęta została
Uchwała nr XXI/280/2020 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 29 kwietnia 2020 r. 

w sprawie nieuwzględnienia petycji Zofii N.

-  stanowi załącznik nr 71 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Tadeusz Czerwiecki -  Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego przedstawił
opinię Komisji -załącznik nr 64 do protokołu.



Ad pkt. 21
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji Inicjatorów Akcji „Nie
dla nowego projektu herbu Suwałk”.
Kamil Klimek -  Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię Komisji 
-  załącuuk nr 72 do protokołu.

Jarosław Schabieński wyraził zdziwienie, że odrzucamy petycję która została zrealizowana, wzór 
herbu został zmieniony. Z jednej strony wykonuje się to o co wnosiła petycja a z drugiej strony się ją 
odrzuca. Jest tu wyraźny rozdźwięk i brak konsekwencji. Autorzy petycji protestowali przeciwko 
wersji herbu, który znalazł się na insygniach, a skoro przystąpiliśmy do prac nad kolejną zmianą to ta 
z insygniów nie obowiązuje. Petycja była również efektem sposobu prac nad nowym wizerunkiem 
herbu. Nowy herb został zaprojektowany przez znanego heraldyka ale zdaniem radnego herbem 
powinni zajmować się miejscowi historycy. Przypomniał o istnieniu herbu międzywojennego 
i zaapelował o powrót do korzeni. Nie zgodził się również z uzasadnieniem do projektu uchwały.

Sławomir Sieczkowski przypomniał, że herb to dobro nas wszystkich. Brak konsultacji społecznych 
w sprawie nowego projektu herbu jest ścieżką niewłaściwą. Według radnego petycja została 
wykonana, za środki publiczne wykonano herb na insygniach i wiadomym jest, że ten herb nie spełnił 
niczyich oczekiwań. Dodał, że z pewnym niesmakiem obserwuje prywatną wojenkę Pana Kamila 
Klimka z inicjatorami petycji, petycja została poparta przez blisko 2 tyś. mieszkańców i brak jest 
zrozumienia stanowiska Komisji, która odrzuca petycję. Petycja już została wykonana.

Jacek Roszkowski przeprosił mieszkańców Suwałk za spektakl manipulacji związanych z herbem 
z jakim mieliśmy do czynienia. Projekt herbu na insygniach został większością głosów radnych 
przyjęty. Na głosy sprzeciwu o brak konsultacji władze stwierdziły, że konsultacje nie są wymagane 
prawem. Na propozycję powołania zespołu do spraw opracowania nowego herby, odpowiedziano, że 
jest to nawoływanie do łamania prawa, zamachem na praworządność. Herb Suwałk należy do 
mieszkańców i ich zdanie jest bardzo ważne. Podziękował za sprzeciw mieszkańców i innych 
środowisk, ponieważ dzięki niemu powstał zespół roboczy do prac nad nową wersją herbu. Petycja 
odniosła swój skutek.

Kamil Klimek nawiązał do obrad Komisji Skarg Wniosków i Petycji 21 stycznia br. gdzie zabrakło 
dyskusji merytorycznej, a Komisję zdominowały wycieczki personalne jednego z przedstawicieli 
autorów petycji do Prezydenta i radnych z Klubu Łącza nas Suwałki. Na pytanie skierowane do 
przedstawiciela autorów petycji, co mieli na myśli i czego oczekują jej autorzy. Odpowiedź padłą 
jednoznaczna- nie dla nowego projektu, dla jakichkolwiek zmian. Celem zmian jest dostosowanie 
herbu do zgodności z prawem. Nie do nas należy ocena artystyczna, a jedynie treści petycji. Działamy 
na podstawie i granicach prawa. Zdementował informację o wypowiedzianych przez siebie słowach 
na KSWiP 22 kwietnia b r ., że młodzi autorzy petycji robią zamach na praworządność. Stwierdził, że 
nie dziwi się wypowiedziom radnych J. Schabieńskiego i S. Sieczkowskiego ponieważ mają pewne 
powiązania z autorami.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do słów radnego J. Schabieńskiego, 
stwierdzających wykonanie petycji, stwierdzając, że stan prawny jest taki, że my nowego herbu nie 
mamy stąd petycja nie została spełniona. Po dyskusji jaka przetoczyła się w tej sprawie postanowiono 
o uspołecznieniu tego procesu opracowania tego herbu. Poprosiliśmy do prac radnych, przedstawicieli



klubów radnych, heraldyka, miejscowych historyków i wypracowaliśmy taki projekt, który jak 
mogłoby się zdawać uzyska poparcie Komisji Heraldycznej. Wyjaśniono na piśmie Ministrowi Spraw 
Wewnętrznych i Administracji powody dalszych zmian zatwierdzonego nowego wzoru herbu po 
czym Sekretarz Miasta wraz z heraldykami udał się na posiedzenie Komisji Heraldycznej. Spotkało 
się to z krytyką Komisji Heraldycznej i odrzuceniem nowej propozycji. Na dzień dzisiejszy 
funkcjonuje zatwierdzony herb umieszczony na insygniach i tylko na nich zaś obowiązującym herbem 
jest zapisany Statucie Miasta dotychczasowy herb. Stan jest taki, że nie ma pewności czy kolejna 
propozycja herbu zostanie przyjęta i kiedy, ze względu na stan epidemiologiczny jaki mamy. 
Prawdopodobnie nie wszyscy mieszkańcy zaakceptują w przyszłości nowy projekt herbu, należy się 
do tego przygotować i przyzwyczaić do tej myśli. Stwierdził, że powołany zespół źle wykonał swoją 
prace ponieważ Komisja Heraldyczna odrzuciła projekt.

Jarosław Schabieński zacytował petycję Nie dla nowego herbu na insygniach. To co się teraz dzieje 
jest efektem złego początku rozpoczęcia prac nad zmianą herbu. Stwierdził, że wyprasza sobie aluzje 
radnego K. Klimka.

Sławomir Sieczkowski przypomniał, że radny K. Klimek jest przewodniczącym takiej komisji gdzie 
będzie często stykał się z niewygodnymi pytaniami, poruszającymi trudne tematy ale to nie jest powód 
aby się obrażać i tych głosów nie uwzględniać. Poprosił Prezydenta o nieobwinianie radnych 
pracujących w zespole do opracowania nowego herbu, że nie podołali zadaniu. Zdaniem radnego herb 
powinien być konsultowany z mieszkańcami i powinien uwzględniać ich uwagi. Uważa, że petycja 
została spełniona. Zaapelował do radnego K. Klimka o niesugerowanie powiązań ponieważ on 
osobiście nie powinien tego tematu poruszać.

Jacek Roszkowski stwierdził, że pamięta prace tego zespołu i osoby w nim uczestniczące. Był wśród 
nich przedstawiciel Komisji Heraldycznej, który wiele się o naszym herbie i historii dowiedział. 
Podtrzymał opinie o konieczności dalszej pracy zespołu.

Anna Kuszewska zapytała o pewność co do poparcia petycji przez mieszkańców miasta w ilości 
blisko 2 tyś. osób.

Więcej głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 73 do protokołu.
Imienne karty do głosowania stanowią załącznik nr 74 do protokołu.



W wyniku głosowania większością głosów („za” -12  radnych, „przeciw” -10 radnych) przyjęta
została

Uchwała nr XXI/281/2020 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 29 kwietnia 2020 r.
w sprawie nieuwzględnienia petycji Inicjatorów Akcji 

„Nie dla nowego projektu herbu Suwałk”.

-  stanowi załącznik nr 75 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 22
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2020 rok.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały 
-  załącznik nr 76 do protokołu.

Andrzej Turowski -  Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji 
-załącznik nr 77do protokołu.

Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz glosowania stanowa załącznik nr 78 do protokołu.
Imienne karty do głosow>ania stanowńą załącznik nr 79 do protokołu.

W wyniku głosowania większością głosów („za” - 12 radnych, „wstrzymało się” - 10 radnych) 
przyjęta została

Uchwała nr XXI/282/2020 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 29 kwietnia 2020 r. 
w sprawie zmian w budżecie miasta na 2020 rok

-  stanowi załącznik nr 80 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 23
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 
Miasta Suwałki na łata 2020-2040.



Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały
-  załącznik nr 81 do protokołu.

Andrzej Turowski -  Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię Komisji
-  załącznik nr 82 do protokołu.

Głosów w dyskusji nie stwierdzono.

Przystąpiono do głosowania nad projektem przedmiotowej uchwały.
Zdzisław Przełomiec wyczytując w kolejności alfabetycznej imiona i nazwiska radnych 
biorących udział w obradach, poprosił o wypowiedzenie swojej decyzji czy jest za, przeciw czy 
się wstrzymuje od głosowania.
Imienny wykaz glosowania stanowa załącznik nr 83 do protokołu.
Imienne karty do glosowania stanowią załącznik nr 84 do protokołu.

W wyniku głosowania większością głosów („za” - 12 radnych, „wstrzymało się” - 10 radnych) 
przyjęta została

Uchwała nr XXI/283/2020 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 29 kwietnia 2020 r.
w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Suwałki na lata 2020-2040

-  stanowi załącznik nr 85 do protokołu

Zdzisław Przełomiec poprosił radnych o wpisanie swoich decyzji do imiennej karty do 
głosowania.

Ad pkt. 24
Wnioski i oświadczenia radnych.

Anna Gawlińska poprosiła Prezydenta o skierowanie do zarządców spółdzielni mieszkaniowych 
i wspólnot mieszkaniowych w Suwałkach prośbę o systematyczną dezynfekcję wind, domofonów 
oraz do zarządów banków o dezynfekcję wiat bankomatowych i bankomatów.

Kamil Klimek poinformował, czym obecnie zajmuje się Ośrodek Sportu i Rekreacji w wodach 
Czarnej Hańczy - trwa oczyszczanie koryta rzeki. Zaapelował do radnych i Prezydenta 
o poświęcenie większej uwagi na czystość Czarnej Hańczy i kontynuowanie takich działań 
w przyszłości.

Mariola Karpińska zwróciła się z apelem/prośbą do Prezydenta czy Urząd Miasta może 
wspomóc Pocztę Polską w przygotowaniu pakietów do głosowania korespondencyjnego 
w wyborach na Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej. Stwierdziła, że Urząd Miejski 
w Suwałkach ma dostęp do danych mieszkańców i byłby dużym wsparciem dla Poczty Polskiej 
w czasie pandemii. Dodała, że brak ciągłości władzy może mieć ogromne konsekwencje dla nas 
wszystkich i brakiem poczucia bezpieczeństwa dla mieszkańców Suwałk.



Jarosław Schabieński w związku z wieloma sygnałami nauczycieli, zawnioskował do Prezydenta 
o wypłacenie nauczycielom godzin ponadwymiarowych za czas przepracowany zdalnie. Dodał, 
że ta sprawa jest w tej chwili niejasna.

Bogdan Bezdziecki stwierdził, że ze związków zawodowych nauczycieli wpływają zapytania do 
Urzędu Miasta dotyczące spraw wynagrodzeń. Poprosił, aby w marę możliwości szybko 
przekazywać te odpowiedzi radnym aby mogli być na bieżąco spraw i aby mogli sobie wyrobić 
pogląd w tych sprawach.

Jacek Juszkiewicz przypomniał, że niedawno Pan Prezydent odmówił przekazania danych 
adresowych wyborców Poczcie Polskiej w związku z wyborami. Dodał, że oczekiwania 
mieszkańców Suwałk są takie aby przekazać te dane. Mieszkańcy odbierają tą decyzję jako 
polityczną. Radny wyraził zgodę aby jego dane przekazać Poczcie Polskiej.

Zdzisław Przełomiec poinformował radnych o uczestnictwie w uroczystościach Święta 
Konstytucji 3 Maja oraz o konieczności złożenia oświadczeń majątkowych.

Czesław Renkiewicz -  Prezydent Miasta Suwałk poinformował o planowanym przebiegu 
uroczystości i o ograniczeniach w ilości osób mogących w nich uczestniczyć.

Ad pkt. 25
Zakończenie obrad XXI sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.

Zdzisław Przełomiec poinformował, że najbliższa sesja odbędzie się 27 maja 2020 r.

Kończąc XXI sesję Rady Miejskiej podziękował przybyłym za uczestnictwo w obradach 
a radnym za aktywny udział.

Na tym protokół zakończono.


